

Inclusive Societies? Canada and Belgium in the 21st century

Des sociétés inclusives? Le Canada et la Belgique au 21^{ème} siècle

International Conference co-organised by the ULB and KU Leuven on the occasion of the 150th Anniversary of the Canadian Confederation

Bruxelles, 22 September 2017

Paleis der Academiën - Hertogsstraat 1 - 1000 Brussel, Room Rubens
Palais des Académies, 1, rue Ducale, 1000 Bruxelles, Salle Rubens

Bien qu'il existe des différences évidentes entre la Belgique et le Canada, les deux pays partagent une série de caractéristiques et de défis communs. Ce sont notamment deux pays bilingues ayant une longue tradition de gestion des conflits entre groupes linguistiques, mais aussi d'autres clivages (confessionnels, socioéconomiques, culturels). Malgré diverses périodes de crise et de tensions, ces conflits ont été gérés par une série d'arrangements institutionnels qui ont permis le développement de deux fédérations d'une grande stabilité.

Cette question de la gestion de la diversité s'est imposée ces dernières années, comme une priorité sur l'agenda politique tant en Belgique qu'au Canada à travers notamment les problématiques migratoires et liées à la gestion de la diversité culturelle et ethnique. Cette situation est bien connue dans la plupart des démocraties consolidées, mais des pays comme le Canada et la Belgique qui ont une longue histoire dans ce domaine sont particulièrement intéressants à étudier. Une approche comparative permet donc d'examiner si une expérience historique et institutionnelle de la gestion politique de la diversité est ou non un avantage pour faire face aux nouveaux défis des sociétés inclusives du 21^{ème} siècle.

La conférence tentera de répondre à cette question à un moment bien particulier, celui du 150^{ème} anniversaire de la Confédération canadienne (1867). Une série de chercheurs canadiens et belges venant de plusieurs disciplines (science politique, histoire, droit, sociologie) aborderont le plus souvent en duo (Canada-Belgique) les diverses facettes de cette problématique.

While there are many obvious differences between Belgium and Canada, both countries also share a number of characteristics and similar challenges. They are bilingual and have a long history of managing conflicts between linguistic groups as well as other cleavages in society (religious, socio-economic, cultural). Even though these conflicts have caused periods of crisis and tensions, they have also led to a whole series of institutional arrangements allowing the federations a remarkable stability.

These shared features are becoming all the more salient in the current era characterized by stronger international migration patterns, and an associated rising level of ethnic and cultural diversity. The Canadian example stands out in this regard, as the government has taken a very welcoming approach to refugees, who are considered to contribute to the richness and diversity of Canadian society. Even more strongly than in the past, the current international situation calls into question how societies can achieve inclusion and social cohesion. Theoretically, the question is whether past experiences of accommodation and group rights can be used to address new challenges with regard to diversity and cultural pluralism.

This conference will try to answer this question at a particular moment in time, namely the 150th anniversary of the Canadian Confederation (1867). A number of Canadian and Belgian researchers from different disciplines (political science, history, law, sociology) will, in pairs of two (Canada-Belgium), enlarge on the different aspects of managing diversity.

Program

What does it mean to be an inclusive society in the 21st century?

9:00	Welcome	Accueil
Serge Jaumain (ULB)		
9:15	Keynote speech H.E. Stéphane Dion Canadian Ambassador to Germany and Special Envoy to the European Union and Europe	Conférence plénière
10:00	Coffee break	Pause café
10:30	Unity and Diversity in Federal Countries.	Unité et diversité dans des pays fédérales.
Jocelyn Létourneau (Université Laval) & Pascal Delwit (ULB)		
11:30	Can Federalism lead to a Peaceful Cooperation between Entities?	Le fédéralisme, peut-il mener à une coopération pacifique entre les entités?
Benoît Pelletier (University of Ottawa) & Marc Hooghe (KU Leuven)		
12:30	Lunch	Déjeuner
13:30	Education for Citizenship: Democratic Citizens in an Open Society.	L'éducation à la citoyenneté: des citoyens démocratiques dans une société ouverte.
Joel Westheimer (University of Toronto) & Ellen Claes (KU Leuven)		
14:30	Inclusive elections, inclusive politics?	Elections inclusives, politique inclusive ?
André Blais (Université de Montréal) & Jean-Benoit Pilet (ULB)		
15:30	Coffee	Pause café
16:00	Round Table : Inclusive Societies for migrants.	Table ronde : Sociétés inclusives pour les migrants.
Marie Mc Andrew (Université de Montréal), Andrea Rea (ULB), Joel Westheimer (University of Toronto) & Dimokritos Kavadias (Vrije Universiteit Brussel)		
17:30	Concluding word	Mot de conclusion.
by Mr. Michel Audet , Délégué général du Québec à Bruxelles.		
18:00	Reception hosted by the Canadian Ambassador, H.E. Olivier Nicoloff at the Canadian Embassy, Kunstlaan 58	Réception organisée par l'ambassadeur du Canada en Belgique, S.E. Olivier Nicoloff, Ambassade du Canada, 58, Avenue des Arts



Registration is free of charge on condition that you register before 15 September. Please use the online registration form: <http://soc.kuleuven.be/societesinclusives>

Please note that registration is required in order to attend the reception at the Canadian mbassy.

Contact persons at ULB

- Serge Jaumain, Département d'Histoire, Arts et Archéologie,
Serge.Jaumain@ulb.ac.be, tel +32 (0)2 650 38 03
- Jean-Benoit Pilet, Département de science politique,
jpilet@ulb.ac.be, tel. +32 (0)2 650.31.81

Contact persons at KU Leuven

- Marc Hooghe, Centre for Political Science Research,
marc.hooghe@kuleuven.be
- Greet Louw, Centre for Political Science Research,
greet.louw@kuleuven.be, tel +32-(0)16 377.447

